

SCORPAENIDAE

Scorpaena maderensis Valenciennes, 1833

العقربيات

FAO names: En – Madeira rockfish; Fr – Rascasse de Madère; Sp – Rascacio de Madeira;

Ar – عقرب ماديرا

Size: From 10 to 13 cm TL (15 cm TL).

الحجم: الطول الكلي 10–13 سم والأقصى 15 سم.

Habitat and biology: Demersal, neritic over rocks and hard bottoms. Found usually from the surface down to 40 m depth. Solitary, sedentary. Feeds on fishes and benthic crustaceans.

الموطن وعلم الحياة: مجاور للقاع شاطئي فوق الصخور والقيعان الصلبة. يتواجد عادةً على أعماق بين السطح و 40 متراً. وحيداني. مُقيم. يتغذى على الأسماك والقشريات القاعية.

Importance to fisheries: Bycatch species. Caught occasionally with entangling nets, handlines, longlines and by shore angling. Venomous, can inflict painful stings from spines present on dorsal, anal, pelvic fins or operculum.

الأهمية في الصيد: مصيد ثانوي. عَرَضِي في الشبّاك المُشْرِيكَة أو المُبْطَنَة، وبالصيد بالصنّانير في عرض البحر، وخبوط الثيراك، وبالصيد بالصنّانير من الشاطئ. سامّ، يُمكن أن يُسبب لدغات مؤلمة بواسطة أشواك في الزعانف الظهرية والشرجية والحوضية أو غطاء الغلاصم.

Distribution: Mediterranean, common in eastern part of area, occasional to rare elsewhere. Neighbouring Atlantic.

التَّوَرُّع: البحر المتوسط، شائع في شرقي المنطقة، عرضي إلى نادر في بقية أنحاء المنطقة. يَنْتَشِرُ في مياه الأطلسي المجاورة.

